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§ 4 Anmälan av övriga frågor samt fastställande av 
dagordning 

Ledamoten Norma Aranda de Gutièrrez (S) anmäler en fråga 

rörande hemtjänstens företag Enklare vardag i samband med en 

artikel i Metrotidning från den 17 februari 2014: ”Stockholms stad 

säger upp hemtjänst efter stora brister”. 

 

Ersättaren Magnus Nilsson (S) informerar om en artikel i Svenska 

Dagbladet från den 8 februari 2014: ”IT-register läcker känsliga 

personuppgifter” och undrar om äldrenämnden kan få för kännedom 

den konsultrapport som tas upp i artikeln och som Stadsrevision 

hade beställt angående Stockholms stads it-register 

”Paraplysystemet”. 

 

Ledamoten Torun Boucher (V) undrar vilka kommunikations-

insatser har äldreförvaltningen genomfört i samband med införandet 

av det nya tidsregistreringssystemet. 

 

Därefter fastställs dagordningen. 

 

 

§ 5 Inkomna skrivelser från nämndens ledamöter och 
ersättare 

Inga skrivelser anmäls till sammanträdet. 

 

 

§ 6 Förvaltningschefens information 

Raili Karlsson informerar nämnden om att det tidigare omskrivna i 

massmedia företaget inom hemtjänsten TPS gick i konkurs. 

 

§ 7 Verksamhetsberättelse för äldrenämnden 2013 

Ärende 

Föreligger ärende dnr 105-549/2013 

 

Yrkanden 

Ordföranden Joakim Larsson m.fl. (M) med instämmande av övriga 

ledamöter yrkar bifall till förvaltningens förslag till beslut. 

 

Ledamoten Mirja Räihä m.fl. (S) anmäler eget särskilt uttalande. 

 

Ledamoten Torun Boucher (V) anmäler eget särskilt uttalande. 

 

 Äldrenämndens beslut 
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Äldrenämnden godkänner årsredovisning med bokslut  

för år 2013 för äldrenämnden och överlämnar den till 

kommunfullmäktige och stadens revisorer. 

 

Paragrafen förklaras omedelbart justerad. 

 

 

Särskilt uttalande från (S): 

”Äldrenämnden lägger ytterligare en verksamhetsberättelse till 

handlingarna. När man läser ärendet så verkar allt vara i sin ordning 

och kvaliteten hög. 

Vi kan dock konstatera att genom åren har nämnden blivit tvungen 

öka på inspektionsverksamheten och bygga upp en allt större 

verksamhet kring detta. Det är givetvis inte konstigt när man vid 

genomläsning upptäcker att bara inom hemtjänsten finns det 151 

företag. Samtidigt har 76 företag ansökt om tillstånd under året och 

som tur är, bara 29 har fått tillstånd att bedriva hemtjänst. 

Vi anser att just den delen av redovisningen är inte tillräcklig. Det 

är inte heller tillräckligt att nämnden får redovisning om antalet 

företag, antalet uppsagda avtal och antalet nya avtal endast en gång 

om året.  

Vi anser att nämnden borde få den typen av redovisningar minst en 

gång i kvartalet; vilka företag har fått tillstånd, vilka har staden sagt 

upp avtal med och varför. ” 

 

Särskilt uttalande från (V): 

”Mycket händer under ett år – och föregående år har varit ett 

händelserikt år. Verksamhetsberättelsen inleds med en intressant 

sammanställning av allt det utvecklingsarbete som pågår i 

samarbete med SU, KI, KTH och andra. Det är också roligt att 16 

praktikplatser från jobbtorg har kunnat tillhandahållas.  

Ungdomsbesöken på äldreboendena har varit uppskattade men det 

är ett problem att de används för att ersätta en bristande 

personalbemanning under helgerna, vilket inte var avsikten. 

Bemanningen bör vara lika hög veckans alla dagar. Ungdomarnas 

insatser ska inte ersätta den ordinarie personalens insatser och får 

inte innebära att personalen successivt berövas de stimulerande och 

”trevliga” uppgifterna och mest bara får ta på sig det tyngsta och 

svåra arbetet.  

Stockholm stad urskiljer sig från många andra kommuner i landet 

genom att vi har god tillgång på äldreboenden. Platstillgången har 

varit god under året, skriver förvaltningen i verksamhetsberättelsen. 

Samtidigt har debatten om äldreomsorgen under året handlat 

mycket om att äldre blir nekade boende. I många kommuner finns 
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inte platser att erbjuda. I Stockholm handlar det om andra saker när 

många nekas framförallt servicehusboende. Det har varit ett 

tvisteämne under en längre tid om problemet finns eller inte finns, 

och det är därför bra att denna fråga nu äntligen har kommit upp i 

ljuset.  

Ett nämndmål är att kvalitet och valfrihet för äldre ska utvecklas 

och förbättras. Vänsterpartiet anser att målet valfrihet tenderar att 

motverka målet kvalitet. Det finns i den borgerliga ideologin en idé 

om att kundval i sig ska leda till att bra företag stannar och att de 

dåliga försvinner och att kvaliteten därmed ökar på sikt. Så vitt vi 

kan se så har under året 22 företag avslutat sina kontrakt med staden 

och 29 tillkommit. Det innebär en viss omsättning på företag. 

Undersökningar visar också att inte särskilt många äldre byter 

utförare, men att ungefär hälften av de som gör det gör så för att 

deras företag upphört. Vi anser inte att detta är det mest optimala 

sättet att utveckla Stockholms hemtjänst på, det är alldeles för lite 

långsiktighet och för stor otrygghet i den modell som idag finns i 

staden. 

Valfrihet i borgarnas Stockholm är dessutom helt synonymt med 

antalet utförare. Idag finns över 200 privata utförare i hemtjänst. 

Alla dessa styrs dock helt av ett biståndsbeslut och av en budget 

fastlagd i fullmäktige, och antalet utförare säger i själva verket 

absolut ingenting om de äldres valfrihet. Det hade varit mer relevant 

att utvärdera äldres möjlighet till inflytande i sin vardag, t.ex. Det 

närmaste man kommer detta är en redovisning av genomförda 

rådslag. Men har dessa rådslag resulterat i något? Det redovisas 

inte. 

Måltidernas innehåll redovisas inte utan bara arbetet med att skapa 

trevliga måltidssituationer, vilket är en stor brist. Enligt 

socialstyrelsens brukarundersökningar är nöjdheten större på 

äldreboenden ute i landet än i Stockholm och här i Stockholm har 

de privata utförarna något bättre resultat än de kommunala 

boendena. Bortsett från att resultatet från dessa 

brukarundersökningar bör användas med stor försiktighet hade det 

varit intressant att gräva litet mer i resultatet. Hänger nöjdheten ihop 

med själva matkvalitén och ger mat som är nylagad på boendet fler 

nöjda äldre än den mat som bilfraktats dit från en tillverkare långt 

borta?  

Vad gäller de äldres möjlighet att välja utförare kan vi läsa att Äldre 

Direkt har tagit ett större ansvar för att hjälpa till att lotsa äldre i 

deras val av utförare. Eftersom det varit mycket diskussion om 

huruvida biståndshandläggarna får eller inte får göra detta så ställer 

vi oss frågande till att Äldre Direkt ska göra det. Varför inte hellre 

ge ett tydligare uppdrag till biståndshandläggarna? 
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Det är positivt att äldreförvaltningen arbetat fram ett 

stadsgemensamt system för systematisk hantering av klagomål och 

synpunkter på äldreomsorgen. Vi har i många år drivit på för att 

genomföra ett sådant system och i våra förslag lyft fram 

landstingets patientnämnd som ett exempel. Vänsterpartiet är dock 

fortsatt kritiska till att äldreombudsmannafunktionen har försvagats 

och blivit mer osynlig. 

Ett nämndmål är att de äldres behov av olika boendeformer ska 

tillgodoses. Ett av äldrenämndens ansvarsområden är att göra en 

boendeplanering. Vänsterpartiet har flera gånger lyft att vi bör få en 

bättre redovisning av vilka äldreomsorgsboenden som är mest 

attraktiva och vilka som de äldre tackar nej till då det är en viktig 

kunskap för framtida boendeplanering. Vad är eftertraktat, vilka 

konsekvensanalyser kan vi göra? 

En av de besvärligaste konsekvenserna med centralupphandlingarna 

är svårigheten att utkräva ansvar. När stadsdelsnämnden inte kan 

säga upp avtal vid allvarliga kontraktsbrott eller fatta beslut om 

förlängning så försämras medborgarnas, brukarnas och de anhörigas 

möjligheter till inflytande. Den borgerliga majoritetens politik 

består av hänvisningspilar, ansvaret ligger alltid någon annanstans, 

byråkratin blir allt mer svåröverskådlig.  

Det är naturligtvis välkommet att kommunen nu utreder förenklad 

biståndshandläggning för korttidsboenden, även om det verkligen 

kan kallas för att gå över ån efter vatten, eftersom borgarna först 

avskaffade den som fanns tidigare.”  

 

§ 8 Remiss av Rekommendation att anta 
överenskommelse om kostnadsfördelning av 
läkemedel och läkemedelsnära produkter mellan 
Stockholms läns landsting och länets kommuner 

Remiss från kommunstyrelsen, dnr 325-1884/2013, för yttrande 

senast 2014-03-07 

 

Ärende 

Föreligger ärende dnr 150-3/2014 

 

Yrkanden 

Ordföranden Joakim Larsson m.fl. (M) med instämmande av övriga 

ledamöter yrkar bifall till förvaltningens förslag till beslut. 

 

 Äldrenämndens beslut 

Äldrenämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande 

och överlämnar det till kommunstyrelsen som sitt svar på 


